
گزارش

مخاطبان با کدام برنامه های تلویزیون 
ارتباط گرفتند؟

براساس گزارش واحد ۱۶۲ امور ارتباط با مخاطبان 
اداره کل روابط  عمومی ســازمان، ظرف یک هفته 
۲۸ هــزار و ۶۸۵ پیام در ســامانه امــور ارتباط با 
مخاطبان )۱۶۲( به ثبت رســیده و شبکه های سه، 
آی فیلم و شــبکه های رادیویی ایــران، جوان و آوا 

دارای بیشترین تماس های مردمی  بوده اند.
براســاس گزارشــی که واحد ۱۶۲ امور ارتباط با 
مخاطبان اداره کل روابط  عمومی سازمان در اختیار 
هفته نامه صداوســیما قرار داده، در بازه زمانی ۲7 
آذر تــا 4 دی ماه تعداد ۲۸ هــزار و ۶۸۵ پیام در 
ســامانه امور ارتباط با مخاطبــان )۱۶۲( به ثبت 
رسیده است که شامل ۱۵ هزار و 40۸ پیام صوتی، 
۶093 پیام تلفنی و 7۱۸4 پیامک می شود. از میان 
شبکه های تلویزیونی و رادیویی به ترتیب شبکه های 
سه، آی فیلم و شــبکه های رادیویی ایران، جوان و 
آوا دارای بیشــترین تماس های مردمی بوده اند که 
این تماس ها، موضوعــات و برنامه های مختلفی را 
شامل شــده و طیف متنوعی از انتقاد، پیشنهاد و 
تشــکر را دربرمی گیرد.از میان برنامه های شــبکه 
سه سیما برنامه »یلدای مادرانه« و سریال »مهیار 
عیار«، شــبکه آی فیلم ســریال »آقــای قاضی«، 
شبکه دو ســیما برنامه های »پاورقی« و »صبحانه 
ایرانی« بیشــترین ســهم برنامه های تلویزیونی و 
برنامه »صبح جمعه با شما« شبکه رادیویی ایران، 
برنامه »ســاختمان پزشکان« شبکه رادیویی جوان 
و همچنین تشــکر و درخواســت پخش ترانه های 
جذاب و متنوع از شــبکه رادیویی آوا بیشــترین 
سهم برنامه های شبکه های رادیویی در پیشنهادها، 
درخواست ها و قدردانی های مخاطبان در تماس با 

سامانه ۱۶۲ را به خود اختصاص دادند.
از میــان تماس های مخاطبــان در ادامه به برخی 
محورهای مطرح شــده اشاره می شــود: مهم ترین 
محورهای نظرات مخاطبــان درباره برنامه »یلدای 
مادرانــه«، شــامل تشــکر از محتــوای جــذاب، 
سرگرم کننده و اثرگذار، اجرای خوب ایمان قیاسی 
و حضور مهمانان شایســته، درخواست راهنمایی 
درخصوص شــرکت در مســابقه برنامــه، حضور 
برخی مهمانان نامناســب، محتوای ناراحت کننده 
بــرای فرزندان مــادران درگذشــته، نبود صندلی 
در آرایه برنامه، حضور زیــاد مهمانان آقا و... بوده 
است. مهم ترین محورهای نظرات مخاطبان درباره 
ســریال »مهیار عیار« شــامل تشــکر از محتوای 
جذاب، تاریخــی و آموزنده و بازی خوب بازیگران، 
درخواســت تغییر و افزایش مدت زمان پخش بوده 
اســت.مهم ترین محورهای نظرات مخاطبان درباره 
شبکه آی فیلم شامل تشــکر از پخش سریال های 
جــذاب و ســرگرم کننده به ویــژه پخش ســریال 
جــذاب و آموزنده »آقــای قاضی«، درخواســت 
پخش ســریال های طنز، جدیــد و متنوع و پخش 

سریال های قدیمی و تکراری بوده است.
مهم ترین محورهای نظرات مخاطبان درباره برنامه 
»صبحانه ایرانی«، شامل تشکر از بخش های مفید 
و متنوع، اجرای توانمند مجریان و حضور مهمانان 
شایســته و درخواست طرح ســؤالات مخاطبان از 
کارشناسان و پیگیری مشــکلات مردم و انتقاد از 
برخی اظهارنظرهای بی مورد مجریان درباره مسائل 
مختلــف و کم بــودن مدت زمــان اختصاص یافته 
بــه مهمانان اســت. مهم ترین محورهــای نظرات 
مخاطبــان دربــاره برنامه »صبح جمعه با شــما« 
شــبکه رادیویی ایران شــامل تشــکر از محتوای 
جذاب، طنــز و مفرح و درخواســت تداوم پخش 
برنامــه و مهم ترین محورهای نظــرات مخاطبان 
درباره برنامه »ساختمان پزشکان« شبکه رادیویی 
جوان شــامل تشــکر از محتوای مفید و آموزنده 
برنامه است. مهم ترین محورهای نظرات مخاطبان 
درباره شــبکه رادیویی آوا شــامل تشکر از پخش 
ترانه هــای جذاب، درخواســت پخــش ترانه های 
 شــاد، جدید و متنوع و انتقــاد از پخش ترانه های 

تکراری است.

روایت دختران رها شده از دام 
گروهک های تروریستی را ببینید

پوســتر مســتند »دژی کانو«، به تهیه کنندگی و 
کارگردانی یزدان پرونده رونمایی شد.

به گــزارش روابط عمومی نهضت، مســتند »دژی 
کانــو« با رویکــردی متفاوت دربــاره فعالیت های 
گروهک هــای تروریســتی کردزبــان در بخــش 
تاریخ سیاســی پانزدهمین جشنواره مردمی فیلم 
عمار حضــور دارد. »دژی کانــو« روایتی جنجالی 
از دخترانــی اســت که روزی عضــو گروهک های 
تروریســتی کرد زبــان بوده اند و حــالا برای بیان 
خاطرات تلخ خــود از آن دوران روبه روی دوربین 
یزدان پرونده نشسته اند. این مستند تلاش می کند 
تــا مخاطب را با درد و رنج دخترانی که درگیر این 

ماجرا بودند، آشنا کند. 
یزدان پرونده پیش از این مستند »پدر پروانه ها«، 
»روز الست«، »صدای بهمن« و صدها مستند دیگر 
را کارگردانی کرده اســت که جوایز متعددی را در 
جشــنواره مختلف کســب کرده اند. مستند »دژی 
کانو« محصول مرکز هنری رســانه ای نهضت است 
که روز یکشــنبه 9 دی ساعت ۲0:۱۵ در سالن 4 
سینمابهمن و در قالب جشنواره فیلم »عمار« برای 

اولین بار به نمایش در می آید.
ســایر عوامل این مســتند عبارتند از تصویربردار: 
حســین نصر اصفهانی، محمد امیــن محقق راد، 
صدابردار: حسن جمال نکوئی، حسین اسماعیلی، 
تدوین: سید اصغر حســینی، طراح پوستر: صادق 
نــوری، روابط عمومی: مینا دهقان. تهیه شــده در 

مرکز هنری رسانه ای نهضت.

اخبــــار

علی کلانتری  کتاب و کتابخوانی همواره به عنوان دو عنصر کلیدی در غنای 
فرهنگی جوامع شــناخته شده  اســت. این دو مقوله به ویژه در عرصه هنرهای 
نمایشی، همچون تئاتر، نقشی اساسی و غیر قابل انکار ایفا می کند. نمایشنامه ها، 
به عنوان متــون بنیادی تئاتر، نه تنها باید از لحاظ ادبی غنی باشــد، بلکه باید 
توانایی جذب و نگه  داشــتن مخاطب را نیز داشــته باشد. در این راستا، کتاب و 
کتابخوانــی به عنــوان منابع الهام بخش و معرفت افــزا، می تواند به غنای هر چه 
بیشــتر نمایشنامه ها کمک کند و در نتیجه صنعت تئاتر را به پیشرفت و توسعه 

سوق دهد.
نخستین نکته ای که باید مورد توجه قرار گیرد، تأثیر کتاب و کتابخوانی بر روی 
نمایشنامه نویسان است. نویسندگان تئاتر، برای خلق آثار خود نیازمند منابع غنی 
از اطلاعات، احساســات و تجربیات انسانی هستند. مطالعه کتاب های مختلف، از 
ادبیات کلاســیک گرفته تا آثار معاصر، به نویســندگان این امکان را می دهد که 
با ســبک های مختلف نوشتاری آشنا شــوند، موضوعات جدید را کشف کنند و 
توانایی خود را در بیان احساسات و تفکرات پیچیده انسانی افزایش دهند. هرچه 
دایره فرهنگی نویسنده وسیع تر باشد، توانایی او در خلق شخصیت های متنوع و 

داستان های جذاب نیز بیشتر خواهد بود.
همان گونه که بسیاری از نمایشنامه نویسان چیره دست کشور بارها در مصاحبه 
ها و یادداشت هایی اعتراف کرده اند که برای رسیدن به چنین جایگاهی و برای 
داشتن چنین قلمی، ابتدا از خواندن کتاب و آثار بزرگان ادبیات کار خود را شروع 
کرده اند و قطعا بدون آنها نمی توانســتند به چنین مهارتی در ایجاد داســتان و 

کاراکتر دست پیدا کنند.
عــلاوه بر این، کتابخوانی به نمایشنامه نویســان کمک می کنــد تا با فرهنگ ها، 
تاریخ ها و فلســفه های مختلف آشنا شوند. این آشنایی نه تنها به غنای متن های 
نمایشــی کمک می کند، بلکه باعث می شــود که نمایشنامه نویســان بتوانند با 
چالش هــای اجتماعی و فرهنگی روز جامعه خود بهتــر ارتباط برقرار کنند. در 
نتیجه، نمایشــنامه هایی کــه از دل این آگاهی ها و تجربیات شــکل می گیرند، 

معمولاً عمیق تر و تأثیرگذارتر خواهند بود.
از سوی دیگر، رشــد صنعت تئاتر به واسطه نمایشنامه های خوب نه تنها به نفع 
نویسندگان اســت، بلکه به نفع تمامی فعالان عرصه تئاتر نیز خواهد بود. هرچه 
نمایشــنامه های باکیفیت تر تولید شوند، تماشاگران بیشتری جذب تئاتر خواهند 
شد. این جذب مخاطب می تواند به افزایش تقاضا برای اجراهای زنده منجر شود 
کــه در نهایت به رشــد اقتصادی صنعت تئاتر کمک خواهــد کرد. همچنین، با 
افزایش تعداد تماشاگران، فرصت های بیشتری برای بازیگران و کارگردانان فراهم 
می شــود تا استعدادهای خود را نشــان دهند و در نتیجه صنعت تئاتر به عنوان 

یک کانون پرورش استعدادها شناخته خواهد شد.
تئاتــر به عنوان یــک هنر زنده و پویا، همــواره نیازمند نوآوری و تنوع اســت. 

نمایشــنامه های خوب می توانند بســتر مناســبی برای ظهور ایده ها و فرم های 
جدید ارائه دهند. بازیگران و کارگردانان با اســتفاده از این متون غنی می توانند 
تکنیک های جدیدی را آزمایش کنند و به خلق آثار منحصر به فرد بپردازند. این 
امر نه تنها باعث ارتقاء سطح کیفی تئاتر می شود، بلکه می تواند الهام بخش سایر 

حوزه های هنری مانند سینما و تلویزیون نیز باشد.
تجربه نشــان داده اســت که بســیاری از بازیگران معروف ســینما و تلویزیون، 
پیشــینه ای قوی در تئاتر دارند. این بازیگران معمــولاً از طریق نقش آفرینی در 
تئاتر به شهرت رسیده اند و ســپس توانسته اند با انتقال تجربیات خود به سینما 
و تلویزیون، آثار ماندگاری خلق کنند. این روند نشــان دهنده ارتباط عمیق بین 
تئاتر و ســایر رسانه هاست و اهمیت تئاتر به عنوان یک پایگاه پرورش استعدادها 

را بیشتر نمایان می سازد.
در نهایــت، باید گفت که کتــاب و کتابخوانی نه تنها برای نمایشنامه نویســان 

ضــروری اســت بلکه بــرای تمامــی فعالان عرصــه تئاتــر اهمیــت دارد. از 
بازیگــران گرفته تــا کارگردانان و حتی طراحــان صحنه، همه بایــد با دنیای 
ادبیات آشــنا باشــند تا بتوانند آثار خــود را با عمق بیشــتری خلق کنند. این 
آشــنایی باعث می شــود که آن ها بتوانند بــا مفاهیم پیچیده انســانی ارتباط 
 برقــرار کنند و داســتان هایی را روایت کننــد که نه تنها ســرگرم کننده بلکه 

آموزنده نیز باشند.
در نتیجه، غنای هرچه بیشــتر نمایشنامه ها و پیشــرفت صنعت تئاتر وابسته به 
گسترش دایره فرهنگی جامعه است. کتابخوانی به عنوان یک ابزار کلیدی در این 
فرآیند عمل می کند و نویســندگان، بازیگران و کارگردانان را قادر می سازد تا با 
ایده های نوین و خلاقانه به خلق آثار هنری بپردازند. بنابراین، حمایت از فرهنگ 
کتابخوانی و تشــویق افراد به مطالعه نه تنها به نفع صنعت تئاتر خواهد بود بلکه 

می تواند به ارتقاء سطح فرهنگی جامعه نیز کمک کند.
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در اولین جلســه شورای بازبینی فیلم های سینمایی، احکام اعضا توسط 
رئیس سازمان سینمایی اعطا شد.

به گزارش اداره کل روابط عمومی ســازمان ســینمایی، در اولین جلسه 
شــورای بازبینی فیلم های ســینمایی، رائد فریدزاده بــا توضیح اینکه 
خروجی شورای بازبینی فیلم های ســینمایی تاثیر به سزایی در صنعت 
تصویر ما خواهد داشت، گفت: ایرادی که معمولا به این شورا می گیرند 
این اســت که معیارهای این شــورا برای ارزیابی فیلم ها، شفاف و دقیق 
نیست و حتی عنوان می شود که نظر این شورا بر اساس یکسری معیارها 
و ارزیابی های فردی و شــخصی صورت می گیــرد در حالی که اینگونه 
نیســت. رئیس سازمان سینمایی با توضیح این که ملاک نهایی و غایی 
ارزیابی فیلم ها در شــورا بر سه اصل شرع، قانون و اخلاق استوار است، 
تصریح کرد: آنچه برای ما مهم اســت، رعایت همین ســه اصل بنیادین 
است و عزیزان حاضر در شورای بازبینی فیلم ها نیز مبتنی بر این اصول، 

آثار را ارزیابی خواهند کرد و نه بیشــتر. چرا که خارج از این سه اصل، 
بحث حق الناس پیش می آید و هزینه هنگفتی که برای آثار شده است.

فریدزاده با اشــاره به در پیش بودن جشــنواره فیلم فجر گفت: بازبینی 
بخش زیادی از آثار توســط هیئت انتخاب جشــنواره انجام شــده و از 
دوســتان خواســتم برای اینکه در روند جمع بندی نهایی تسریع شود، 
اعضای شورای پروانه نمایش هم فیلم ها را ببینند تا با اخذ مجوز از این 

شورا، این آثار به جشنواره معرفی شوند.
در ادامه این جلسه اعضای جدید شورای بازبینی فیلم های سینمایی به 
بیان دیدگاه ها و نظرات خود پرداختند و در خاتمه احکام اعضای شورای 
بازبینی فیلم های ســینمایی اعطا شــد. نرگس آبیار، علی آشتیانی پور، 
کمال تبریزی، حســن خجســته، علی دهکردی، مجیــد زین العابدین، 
هادی صادقی، هادی نائیجی و سیدضیا هاشمی به  عنوان اعضای جدید، 

بازبینی فیلم های سینمایی را جهت صدور پروانه نمایش آغاز کردند.

رائد فریدزاده:
بازیگر شناخته شده ســینما و تلویزیون در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان بستری ملاک ارزیابی فیلم ها شرع، قانون و اخلاق است

است و تا دو هفته دیگر نمی تواند در مقابل دوربین سریال جدید خود قرار بگیرد.
امیرحســین صدیق در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان مهر بستری است. این خبر را 
یکی از نزدیکان او در گفت وگو با تســنیم اعلام کرد. او تأکید کرد: امیرحســین صدیق 
به دلیل گرفتگی یکی از رگ های اصلی قلب  راهی بیمارســتان شد و برای او بالن و فنر 
گذاشــتند. این فرد که از نزدیکان اوســت به این نکته اشاره کرد که متأسفانه به خاطر 
استرس و آلودگی هوا و فشار خون باعث شده این رگ کاملًا بسته شود. قلب او جراحی 

شده و هم اکنون در بخش مراقبت های ویژه بیمارستان مهر بستری است.
وی همچنین تأکید کرد که این اتفاق در جریان بازی در ســریال تلویزیونی »مشــاور« 
که از جدیدترین کارهای امیرحســین صدیق به شــمار می رود، رقم خورد. اورژانس در 
ســر صحنه می آید و او را به بیمارستان منتقل می کنند. به دستور پزشکان اورژانسی در 
معرض جراحی قلب قرار می گیرد. پزشــکان گفته اند امیرحسین صدیق تا پنج روز دیگر 
باید در منزل دوران اســتراحت و نقاهت خود را بگذراند. احتمالاً امروز از بیمارســتان 

مرخص شود و تا دو هفته آینده هم نمی تواند به کار خود برگردد. 

قلب امیرحسین صدیق جراحی شد

 تمدید مجوز پلتفرم ها به شرط 
شرکت در دوره های آموزشی ساترا

مدیر کل صدور مجوز و امور رســانه های ساترا در مراسم اختتامیه دهمین دوره 
آموزشی »مدیریت رسانه« و »مهارت محتوا« و آغاز یازدهمین دوره این رویداد 
گفت: شــرکت در دوره های آموزشی یکی از الزامات اصلی تمدید مجوز فعالیت 

رسانه هاست.
به گزارش روابط عمومی سازمان تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر 
در فضای مجازی، دهمین دوره آموزشــی »مدیریت رسانه« و »مهارت محتوا« 
ســاترا با هدف ارتقای ســطح آگاهی مدیران ســکوها از مقررات و ضوابط این 

سازمان به  پایان رسید و یازدهمین دوره آن آغاز شد.
حسین زارعی، مدیرکل صدور مجوز و امور رسانه های ساترا در مراسم اختتامیه 
این دوره ها ضمن ارائه گزارش از روند برگزاری و تعداد ســکوهای شرکت کننده، 

بر لزوم آموزش مستمر مدیران سکوها و محتوا به منظور رعایت دستورالعمل های 
قانونی و دریافت تمدید مجوز تأکید کرد.

وی در این مراسم گفت: هدف از برگزاری این دوره ها آن است که سکوها و ساترا 
از آموزش بهره مند شــوند و تأثیر و ســود در نظر گرفته شده برای برگزاری این 
دوره ها، محقق شــود. هدف اصلی برگزاری این دوره ها، آشنایی شرکت کنندگان 
با مقررات، دستورالعمل ها و ضوابطی است که مدیران در محتوای سکوهای خود 

باید از آن ها آگاه باشند.
مدیر کل صدور مجوز و امور رســانه های ساترا افزود: این دوره ها فرصتی است تا 
شرکت کنندگان با فضای ساترا آشنا شوند. اساتید ما که بیشتر معاونان و افرادی 
هســتند که به طور مستقیم با سکوها در ســاترا همکاری می کنند، تدریس این 
دوره ها را بر عهده دارند و طبق ســرفصل های تعریف  شده، آموزش های لازم را 
ارائه خواهند کرد. زارعی درباره دوره آموزشی دهم برگزار شده، خاطرنشان کرد: 
این دوره آموزشــی را حدود سه ماه پیش با ۲7 رسانه آغاز کردیم که ۲3 رسانه 
با موفقیت آن را به پایان رساندند و چهار رسانه به دلایلی مانند تأخیر یا غیبت 

بیش از حد از این دوره حذف شدند. 
وی در ادامه درباره دوره یازدهم توضیح داد: خوشــبختانه سکوهای بیشتری از 
این دوره اســتقبال و ثبت نام کرده اند. حدود 4۶ سکو اعلام آمادگی کرده اند که 
3۵ رســانه از تهران و ۱۱ رســانه از استان ها هستند. این به معنای آن است که 
رســانه های تهرانی باید به صورت حضوری در دوره ها شرکت کنند و رسانه های 

استان ها از طریق فضای مجازی در دوره ها حضور خواهند داشت.
مدیرکل صدور مجوز و امور رسانه های ساترا تأکید کرد: در مجموع، تا به امروز، 
۲۸9 سکو با مدیران محتوای خود در این دوره ها شرکت کرده اند و برای تمدید 
مجوز مشــکلی ندارند اما رســانه هایی که در این دوره ها شــرکت نکرده اند، با 
مشکلاتی در تمدید مجوز خود روبه رو خواهند شد؛ چراکه یکی از الزامات اصلی 

تمدید مجوز فعالیت رسانه شرکت در دوره های آموزشی است.
وی اظهار کرد:  آیین نامه و دســتورالعمل جدیدی برای دوره ها آماده شده است 
کــه  همراه بــا تقویم کلاس ها در اختیار دوســتان قرار خواهــد گرفت. در این 

دستورالعمل، نکات جدیدی نیز مطرح شده است.

کارگــردان فیلم مســتند »ضد قهرمــان« از نحوه اکران 
ســینمایی فیلم های مســتند گلایه و چرخــه غلط اکران 
 در هنــر و تجربــه را دلیــل رفتن خود به اکــران آنلاین 

بیان کرد.
مســتند سیاســی »ضد قهرمــان« که به طــور خاص به 
تصمیمــات جنجالی صادق خلخالی در دوران تصدی خود 
می پردازد از امروز دوشــنبه)۱0 دی ماه( به صورت آنلاین 
در پلتفرم »هاشــور« اکران می شود. در همین راستا عارف 
افشــار کارگردان و تهیه کننده مســتند »ضد قهرمان« در 
گفت وگو با ایسنا، در مورد اینکه چرا ابتدا اکران سینمایی 
را برای مستند خود انتخاب نکرده اند، توضیحاتی ارائه کرد 
و گفت: اولا این مساله برای خودم یک ریسک  بود، جدای 
از اینکه باید مســیر اکران را هم طی می کردم. دوما هنوز 
اکران فیلم  مستند در ســینمای ما جا نیافتاده است. وی 
ادامه داد: ما هنوز به نقطه ای نرســیده ایم که فیلم مستند 
خارج از روال جشنواره ای اکران شود. یعنی ما برای اکران 
ســینمایی نیاز داریم به اینکه یک فرآیندی طراحی شود 
که از حالت جشــنواره مستند خارج شویم و سپس فیلم ها 
اکران شــود. برای مثال در مارکت سینما یک فیلم ممکن 
است با تعداد بالا ســینما و سانس ها اکران شود اما آیا در 

مورد فیلم مستند هم این امکان وجود دارد؟
این کارگردان خاطرنشــان کرد: اساســا ما در ســینمای 
مســتند به لحاظ قانونی و آیین نامه مشکلاتی داریم، شما 
تصور کنید ما برای فیلم مستند »ضد قهرمان« درخواست 
اکران سینمایی می دادیم چه اتفاقی می افتاد، فیلم ما باید 

بــه اکران هنر و تجربه می رفت جایی که ســانس  و تعداد 
سینما آن محدود است و همین روند غلط اکران به راحتی 
فیلم ما را از تب و تاب جشنواره سینماحقیقت می انداخت.

افشار یادآور شد: این چرخه در سینمای داستانی متفاوت 
است و کاملا یک پروسه درست برای آن تعریف شده است، 
فرض کنید یک فیلم در جشــنواره فیلم فجر اکران شود، 
تهیه کننده در جریان جشــنواره به راحتی می رود و پروانه 
نمایش هم می گیرد و پس از جشــنواره در زمانی که تب و 
تاب فیلمش زیاد است فیلم  خود را به پرده سینما می برد. 
وی افزود: ما در ســینما مستند هنوز چرخه ی مشخص و 
تضمین شده ای برای پخش فیلم مستند نداریم. برای مثال 
در کشــور ما بهترین بســتر پخش فیلم مستند تلویزیون 
عمومی و خصوصی است، در این میان تلویزیون عمومی یا 
همان صدا و سیما قطعا مستندی همچون »ضد قهرمان« 
را پخش نمی کند. پس وقتی امکان اکران تلویزیونی نداریم 
و ســینماها هم به صورت محدود اکــران می دهد باید به 
ســراغ پخش تلویزیون خصوصی)اکــران آنلاین( برویم و 

چاره ی دیگری نداریم.
این کارگردان در ادامه مطرح کرد: ما در طول جشــنواره 
سینما حقیقت با استقبال زیادی از سوی مخاطیبن روبه رو 
شــدیم و به سانس فوق العاده رفتیم و پس از جشنواره هم 
بازخوردهای مثبت زیادی را شــاهد بودیم و بســیاری از 

مجموعه ها درخواســت اکران داشتند. برای مثال بسیاری 
از دانشــگاه ها به ما درخواست اکران دادند. در این  شرایط 
باید به یک شــکلی حتی با اکران محــدود و مجازی پیام  
فیلم مــان را به مردم برســانیم چون از ابتــدا هدف ما از 
ساخت این فیلم مستند هم همین بود که همه کسانی که 
در ذهن شان نســبت به صادق خلخالی سوالی دارند پاسخ 

آن را دریابند. 
عارف افشــار در مورد اینکه اکران آنلاین بستر خوبی برای 
پخش فیلم های مســتند سیاسی است، توضیح داد: اکران 
آنلاین بستر خوبی برای فیلم مستند است زیرا تنها راه ما 
اســت و چاره ای نداریم وگرنه ما هم دوســت داریم اکران 
دیگری را تجربه کنیم. شــما تصور می کنید اگر ما در یک 
شــهری غیر از تهران فیلم خود را اکران کنیم اســتقبال 
نمی شود؟، قطعا مردم اســتقبال می کنند اما اجازه اکران 

به ما داده نمی شود.
وی بیــان کرد: امیدوارم »ضد قهرمــان« در اکران آنلاین 
بازخورد خوبی داشته باشد و آن وقت شاید بازخورد خوب 
این فیلم باعث شــود تا مسئولین واکنشی نشان بدهند. تا 
کی ســینما مســتند ما باید گلخانه ای و محدود باشد، در 
نگاه مدیران ما یکی از جرم ها و اتهامات من این اســت که 
مســتندهایی می سازم که همه با آن ارتباط می گیرند. این 
مدیــران مثلا فرهنگی به این فکر نمی کنند که موضوعات 

ما دغدغه مردم است که مورد استقبال قرار می گیرد.
ایــن کارگردان تصریح کرد: در همین فیلم  مســتند »ضد 
قهرمان« تندترین افراد جریان چپ و راســت فیلم  را دیده 
و بــا آن ارتبــاط گرفتند، در عین حــال در هر دو جریان 
مخالف هایی هم داشــتیم. این در حالی است که ما به یک 
زبان و فهم مشــترک از مخاطب رسیدیم و می فهمیم اگر 
مخاطب این کار را ببیند دوســت دارد و این  فیلم مستند 

را می پسندد. 
افشار با طرح این پرسش که چرا هیچ مدیر یا نهاد فرهنگی 
به ما مستندسازها سفارش کار نمی دهد، خاطرنشان کرد: 
امروزه مدیران فرهنگی ما مساله محور نیستند از این رو به 
سراغ مستندهایی همچون »ضد قهرمان« نمی آیند. از این 
رو می توان گفت امروز تنها رســانه دغدغه فیلم مستند را 

دارد وگرنه مدیران ما این دغدغه را ندارند.
وی در خصوص اینکه اکــران آنلاین تا چه اندازه می تواند 
موفق باشــد، گفت: وقتی شــما تنها راه حل تان حضور در 
اکران آنلاین اســت خیلی نمی توانید به این فکر کنید که 
برای فیلم تان اتفاق خوب می افتد یا نه. اما در همین فاصله 
کوتاه از جشــنواره ســینما حقیقت بازخوردهای خوبی از 
مخاطبیــن گرفتیم و به نظرم در اکران آنلاین اتفاق خوبی 

برای »ضد قهرمان« می افتد. 
ایــن کارگردان با بیان اینکه نســخه اکــران آنلاین »ضد 
قهرمان« هیچ تفاوتی با نسخه جشــنواره سینما حقیقت 
ندارد، گفت: فیلم مســتند به سینما داستانی نزدیک است 

ولی متاسفانه جدی گرفته نمی شود.

چرا مستندی درباره صادق خلخالی به اکران آنلاین رفت؟


